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تبديل معاونت فرهنگي
 دانشگاه شهيد بهشتي

 به يك تشكل بزرگ
  محمدمهدي رمضان زاده* 

 در خصوص مسائل مربوط به دانشگاه شهيد بهشتي 
بيش از هر چيز باي��د عملكرد معاون��ت فرهنگي و 
اجتماعي دانشگاه را مورد ارزيابي قرار داد. همانطور 
كه مي داني��م، معاونت فرهنگي بايس��تي يك نهاد 
حمايتي در جهت پش��تيباني از فعاليت تشكل ها و 
كانون هاي مختلف باشد تا امور مربوط به تشكل ها 
را تس��هيل كرده و تش��كل ها بتوانند در راس��تاي 
برگزاري هر چه بهتر و بيش��تر برنامه هاي مختلف 
علمي، فرهنگي و سياس��ي گام بردارن��د. اما بعضاً 
مشاهده مي ش��ود كه معاونت فرهنگي در دانشگاه 
شهيدبهشتي)ره( خود به يك تشكل بزرگ تبديل 
ش��ده و رأس��اً وارد برنامه هاي اجرايي مي شود. اين 
وروده��اي نابجا عم��اً باعث تخطئه تش��كل هاي 
دانش��جويي ش��ده و تأثيرگذاري آنها را در س��طح 
دانشگاه كاهش مي دهد، زيرا يك تشكل دانشجويي 
در مقابل يك تش��كل بزرگي قرار مي گيرد كه قطعاً 
نمي تواند در برابر اين تش��كل ب��زرگ حرفي براي 

گفتن داشته باشد. 
البته اين به معناي اين مس��ئله نيس��ت كه معاونت 
فرهنگي حمايتي از تش��كل ها انجام نمي دهد بلكه 
بدين معناس��ت كه معاونت فرهنگ��ي اگر ضعف و 
اش��كالي در بخش هاي مختلف دانش��گاه مشاهده 
مي كند كه تش��كل ها به آن موض��وع نمي پردازند 
نبايستي خود وارد عمل شود، بلكه بايستي تشكل ها 
را رشد داده و متوجه خلأ موجود كند كه متأسفانه 
اين مسئله در دانشگاه شهيدبهشتي كمرنگ است. 

مس��ئله بعدي در رابطه ب��ا كانون ه��اي موجود در 
دانشگاه است كه تعداد زيادي از آنها با حوزه وظايف 
تشكل ها و انجمن هاي علمي تداخل داشته و رسماً 
باعث تع��دد مجريان در يك موضوع خاص ش��ده و 
عماً قدرت مانور و عمليات را در حوزه تشكل ها به 
طور جدي تحت تأثير قرار داده و به صورت تعمدي 
يا س��هوي باعث تضعيف تش��كل هاي دانش��جويي 
مي گردد. البته به نظر مي رس��د كه مسئولان ارشد 
دانش��گاهي از اين فرآيند رضايت خاطر داشته و آن 
را يك ابزار مهم در كنترل و جلوگيري از يكپارچگي 

جنبش دانشجويي در سطح دانشگاه مي دانند. 
مسئله ديگر در دانشگاه ش��هيد بهشتي مشكاتي 
اس��ت كه در اجراي برنامه هاي سياسي در دانشگاه 
وجود دارد؛ در خصوص اجراي برنامه هاي سياس��ي 
همان طور كه مي دانيم با توجه به مشغله سياسيون 
و اس��اتيد، هماهنگي و ترتيب دادن يك نشست يا 
مناظره سياسي بسيار دشوار است. كه لغو و عدم مجوز 
در برگزاري مراس��مات سياس��ي باعث دلس��ردي 
دانشجويان از برگزاري اين گونه برنامه ها مي گردد 
كه عمدتاً اين طور از فضاي دانشگاه برداشت مي شود 
كه مسئولان دانشگاهي عاقه چنداني به خارج شدن 
صدايي از داخل دانش��گاه به بيرون نداش��ته و لذا از 
برگزاري برنامه هاي مهم كه توسط بسيج دانشجويي 
ترتيب داده شده است، جلوگيري به عمل مي آورند 
و عماً اجازه نمي دهند كه دانشجو تحليل سياسي 

داشته باشد و در واقع سياسي باشد. 
 البته نبايس��تي صرفاً از مش��كات س��خن گفت و 
دستاوردهاي خوب دانش��گاه را ناديده گرفت و در 
همين جا بايد از مديريت و تمامي اس��اتيد دلس��وز 
دانش��گاهي به خاطر ارتقاي س��طح علمي دانشگاه 
تقدير و تش��كر به عمل آورد و در پايان اين نكته را 
بايستي متذكر ش��وم كه مسئولان دانشگاه بايستي 
عاوه بر ارتقاي علمي دانش��گاه، به ارتقاي معرفت 
ديني و سياسي دانشجويان نيز توجه ويژه اي داشته 

باشند. 
*مسئول بسيج دانشجويي
 دانشگاه شهيدبهشتي 

  استاندار فارس: ديدار دانشجويان و رئيس جمهور همانند 
ديگر استان ها برگزار نمي شود

  نامه بيش از ۱۳۰۰ فارغ التحصيل بورسيه به دبير شوراي 
عالي انقاب فرهنگي

  بس��يج دانش��جويي دانش��گاه علوم اقتصادي: آيا تغيير 
سردرهاي يك دانش��گاه بدون اطاع قبلي به دانشجويان 
و اساتيدش يك تصميم كارشناس��انه، مديريتي، مدبرانه و 

اميدبخش است؟
  تجمع دانشجويان مقابل وزارت امور خارجه در اعتراض 

به عدم انتشار فكت شيت ايراني
  اعتراض به سخنراني سخنگوي سابق جبهه ملي ايران در 

دانشگاه هنر اصفهان
  ميزباني 5۰هزار معتكف در مساجد دانشگاه هاي كشور

  تئاتر ه��اي زنن��ده اين ب��ار در دانش��گاه ش��هيد مدني 
آذربايجان

  اعتراض دانشجويان علوم پزشكي شهيد بهشتي نسبت به 
ادغام دانشجويان خودگردان با دانشجويان روزانه

  بسيج دانشجويي دانشگاه امام صادق)ع( به تيم مذاكره 
كننده هسته اي: آقاي ظريف با حضور در جمع دانشجويان، 

مراتب همدلي را اثبات كند
  دبير ش��وراي عالي انقاب فرهنگي: هيئ��ت نظارت بر 

تشكل ها حق دخالت در امور تشكل ها را ندارد

تيتر خبر

تريبون دانشجويي

بررسي عملكرد گروه هاي معارف در گفت وگو با دكتر حسين مطيع

بهترين روش براي اساتيد معارف
شيوه شهيد مطهري است

كبر و غرور
 آفتي در كمين دانشجو

 حجت الاسلام و المسلمين فرحزاد
كبر و غرور يكي از آفاتي اس��ت كه در كمين دانش��جويان 
قرار دارد و گاهي پيش از آموخت��ن و گاهي پس از آموختن 
دانش��جويان را دچار مي كند. غرور پيش از آموختن مانعي 
در مسير فهميدن اس��ت، غرور پس از آموختن نيز احساس 
خودبرتر بيني را در دانشجو ايجاد مي كند. غرور سرچشمه 
همه رذايل و تواضع سرچشمه همه خوبي هاست. پس بايد 
به دانشجويان گوشزد كرد كه مراقب باشند دچار كبر و غرور 
نشوند؛ چراكه انسان هاي متكبر فقط خودشان را مي بينند و 
خدا را نمي بينند. هرگاه انسان خدا را ببيند، خودش را كوچك 
مي داند و هرگاه خدا را فراموش كند، غرورش رشد مي كند. 

امام صادق )ع(  مي فرمايند: عالم ترين انس��ان ها كسي است 
كه علم ديگران را در كنار علم خودش بگذارد و تواضع داشته 
باشد. در روايتي از امام هش��تم نيز آمده است: عقل پدرم از 
همه بالاتر بود ول��ي گاهي با برده ها مش��ورت  مي كردند. از 
امام سؤال كردند كه شما چرا با اين برده مشورت مي  كنيد. 
امام فرمود: شايد خداوند به زبان اين برده چيزي كه به خير 
و صاح من اس��ت، جاري كند. پس براي سؤال پرسيدن در 
خصوص آنچه نمي دانيد تعلل نكنيد و زماني هم كه چيزي را 
آموختيد، خود را بالاتر از ديگران ندانيد.  ناگفته باقي است كه 
مغرور نشدن به دانسته ها از ملزوماتي است كه بايد سرلوحه 
همه دانشجويان قرار گيرد و در راه تحصيل علم آن را مورد 
توجه قرار دهند. از سوي ديگر تواضع در يادگيري و عدم تكبر، 
دانشجو را از نعمت پرسيدن در راه كسب علم بهره مند مي كند 
و باعث مي ش��ود كه خداوند به اين علم بركت داده و مانع از 
برتري طلبي دانشجويان شود و به طور قطع علمي كه به كبر 

و غرور آلوده شود، ارزشي نخواهد داشت. 

اخلاق دانشجويي

مؤثرترين وسيله 
براي تربيت ديني دانشجويان

استاد مي تواند دانشجوي خود را متدين بار بياورد؛ 
چنانكه مي تواند منكر همه مقدسات هم بار بياورد... 
استاد، هم مي تواند دانش��جو را يك انسان دلبسته 
و مباهات كننده به كش��ور بار بي��اورد، هم مي تواند 
يك انس��ان لاابالي، بي عاقه، نادلبس��ته به ميهن و 
به گذشته و آينده كش��ور بار بياورد. اعتقاد من اين 
است كه در زمينه تبليغ دين، مؤثرترين وسيله اي كه 
مي تواند دانشجو را ديني و عاقه مند به مباني ديني 
بار بياورد، همين نكته ها و اشاره ها و كلمه هايي است 
كه يك استاد مي تواند در كاس با شاگردان خود در 
ميان بگذارد؛ اشاره اي از يك اس��تاد، گاهي اوقات، 
تأثيرات عميقي در دل مي گ��ذارد؛ اما گاهي عكس 

آن ديده مي شود. 
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كلام رهبر

از  مي ت�وان  را  مطي�ع  دكترحس�ين 
دانش آموختگان برجس�ته دانش�گاه امام 
صادق)ع( ب�ه حس�اب آورد. او كه س�ابقه 
تدريس در 16 دانش�گاه مختلف كش�ور را 
در رزوم�ه كاري خ�ود دارد، هم اكن�ون 
اس�تاديار و مس�ئول مركز معارف دانشگاه 
صنعت�ي اصفهان مي باش�د. براي بررس�ي 
ميزان اثربخش�ي دروس عمومي در مقاطع 
مختلف تحصيل�ي و تحليل وضعيت دروس 
مع�ارف در دانش�گاه ها ب�ا او ب�ه گفت وگو 
نشس�ته ايم. وي كه مس�ئول مركز معارف 
برت�ر در س�ال تحصيل�ي 92- 91 اس�ت، 
ترجي�ح مي ده�د در ح�وزه تخصصي خود 
اظهارنظر كند و بر خ�لاف منتقدان، معتقد 
اس�ت كارگروه هاي معارف نتايج�ش را در 
بلندمدت نش�ان خواه�د داد و تاكنون هم 
بسيار تأثيرگذار بوده اند. دفاع دكتر مطيع 
از عملكرد گروه هاي مع�ارف، نكات درخور 
توجهي در خود دارد. متن پرس�ش و پاسخ 
ما با دكتر حسين مطيع پيش روي شماست. 

وضعيت فعلي بازدهي تدريس دروس 
مع�ارف در دانش�گاه ها را چگون�ه 
مي بينيد؟ آيا وضعيت فعلي توانس�ته 
اس�ت اهدافي را كه براي درس معارف 
متصور بوده محقق  و به عمق بخش�ي 

بينش ديني دانشجويان كمك كند؟
قصه گروه هاي معارف، قصه مفصلي است ولي 
من مي توان��م ادعا كنم كه بي��ش از 6۰ درصد 
موفق بوده اند و علت اي��ن موفقيت را هم چند 
مسئله مي دانم؛ اول اينكه توانسته اند يكسري 
نيازهاي معنوي، فكري و عقيدت��ي جوانان را 
پاسخ بدهند كه اين در جاي ديگري پاسخ داده 
نمي شود. اين اس��اتيد چندين هزار نفر ساعت 
در سال تدريس مي كنند و اگر فرض كنيم هر 
ساعتي يك حديث يا يك آيه هم به اين جوان ها 

ياد بدهند، خودش خيلي است. 
البته اين موفقيت صددرصدي نيس��ت. وقتي 
مي گوي��م 6۰ درصد، يعني ح��دود 4۰ درصد 
فاصله داريم و حالا اگر گروه هاي معارف نبود، 
ببينيد چه اتفاقي مي افتاد! نكته ديگر در مورد 
گروه هاي معارف اين است كه كارشان ريشه اي 
و اصولي اس��ت. ما در م��ورد كار فرهنگي يك 
جمل��ه اي داريم ك��ه مي گويي��م كار فرهنگي 
ريشه اي و اصولي امروز ش��روع مي شود و ۱۰ 
س��ال ديگر، ۱۰ درصد ثمر مي دهد. يعني قرار 
نيس��ت نتايج زود ديده ش��ود. دانش��جو تنها 
چهار سال در دانشگاه اس��ت. گروه معارف به 
او يك كپسول داده اس��ت كه مي خورد و بعد 
از ۱۰ سال اين كپس��ول در دلش باز مي شود. 
الان هيچ متوجه نمي شود. ۱۰ سال ديگر اين 
كپسول باز مي ش��ود. لذا خيلي از معارفي كه 
اس��اتيد معارف در كاس ها منتقل مي كنند، 
ممكن است خودش��ان ثمره اش را نبينند. بعد 
از فارغ التحصيلي ثمره اش ديده مي شود. از يك 
طريقي كه خود دانشجو هم شايد متوجه نباشد. 
يعني يك بهره اي از اين كاس برده است و در 
آن انتخاب هاي زندگي اش در آينده ناخودآگاه 
يك تصميم درس��ت مي گيرد. اي��ن بذر را چه 
كس��ي در ناخودآگاه او قرار داده بود؟ اس��تاد 
معارف ۱۰ س��ال قبلش! ولي الان دانشجويي 
كه فارغ التحصيل شده است، اصاً يادش نيست 

ولي ناخودآگاه تصميم درست مي گيرد. 
لذا مي خواهم بگويم ك��ه كارهاي گروه معارف 
چون كارهاي ريشه اي، اصيل و ماندگار است، 
خيلي هاي��ش را اصاً ما نمي تواني��م اكنون به 
چش��م ببينيم. خيلي هايش را نمي توانيم الان 
محاسبه كنيم. براي همين يك عده اي خرده 
مي گيرند. مي گويند آقا پس كو؟ پس كي؟ پس 
چه ش��د؟ جوابي كه ما مي دهيم همين است. 
مي گوييم قصه اينطور نيست. به اين راحتي ها 
نيست. اينها بايد در دل دانشجو بنشيند و بعدها 
ثمر خود را بدهد و تأثير خود را بگذارد. آن وقت 

كه خودش را نشان داد، قابل استفاده است. 
ب�ه نظرتان اي�ن 60 درصدي كه ش�ما 
مي گوييد، خيلي زياد نيست با توجه به 
حجم و محتواي مطالبي كه در اختيار 

دانشجويان قرار مي گيرد؟
خير، از نظر من 6۰ درصد اه��داف را مي تواند 
پوشش دهد. ببينيد من اينجا مي خواهم يك 
نكته اي را بگوي��م و آن نكته اين اس��ت كه به 
قول آيت الله مصباح، اگر گروه معارف نبود، ما 
مي خواستيم ديگر آن وقت چكار كنيم؟ يعني 
ما آن نبودنش را نديده ايم. ما ديدنش را ديده ايم 
و مدام توقع داريم. حالا من يك مثالي براي شما 
مطرح مي كنم. فرض كنيد يك شبهه اي براي 
يك دانشجو مطرح ش��د. آن را در ماهواره ديد 
يا از طريق دوس��تان برايش بلوتوث كردند، در 
واتس اپ ديد يا از هر طريق ديگري. دانش��جو 
لحظه اول كه شبهه در ذهنش مي آيد، كمي به 
آن فكر مي كند و بعد مي رود دنبال كار و زندگي 
روزمره خودش. دنبال كارش، دنبال درسش و 

اصاً فراموش مي كند ش��بهه را. اما اتفاقي كه 
اينجا مي افتد، چيست؟ خب سر كاس معارف 
چند روز بعد مطرح مي كند و جواب مي گيرد. 
ممكن است كه پيش استادش نرود و جواب اين 
سؤال را نپرسد ولي باز هم خيالش راحت است 
كه يك جايي هست، يك آدمي نشسته است به 
نام استاد معارف و هر وقت خواست جواب شبهه 
را بگيرد، او بلد اس��ت. او مي توان��د برود پيش 
استاد معارف تا به او كمك كند. حداقل مي تواند 
به او كتاب معرفي كند. منبع معرفي كند. توجه 
داشته باش��يد كه اين خيلي مهم است. يعني 
من يك شبهه اي دارم، جوابش را هم نمي دانم 
ولي يك نفري هس��ت كه بلد است و در اختيار 
من است كه در هفته چند ساعت مي توانم بروم 
سراغش. خود همين آرامش بخش است. لذا من 
خواهشم اين اس��ت كه اصاً به هيچ وجه اين 

نقش گروه معارف را دست كم نگيريد. 
قبول داريم كه نفس وجود افراد مطلع 
كه دانش�جو بتواند در زمان مورد نياز 
به او مراجعه كن�د، يك دلگرمي و يك 
امكان بزرگ هم است. ولي بعضاً در بين 
دانشجويان يك نگاه حاشيه اي نسبت 
به دروس عموم�ي و از جمل�ه معارف 
وج�ود دارد. راهكار از بي�ن بردن اين 
نگاه و افزايش بهره وري دروس معارف 

را در چه مي دانيد؟
ببينيد، يك طرح��ي را نه��اد نمايندگي مقام 
معظم رهبري شروع كرده اس��ت با عنوان نياز 
محور. نياز محور اين اس��ت كه اول سال استاد 
مي آيد و سؤالات دانش��جويان را در آن موضوع 
فهرست مي كند. بعد از اينكه سؤالات فهرست 
شد، متناسب با س��ير كاس، به سؤالات پاسخ 
داده مي ش��ود. در واقع كاس معارف مي شود 
پاسخ گفتن به نياز بچه ها تا آخر ترم. خب اين 
طرح تا حد زيادي مسئله را حل مي كند. به نظرم 
روش نياز محور روش بسيار خوبي براي افزايش 
بهره وري دروس معارف است و مي تواند تا حد 
زيادي ما را با سؤالات دانشجويان مماس  كند. 

خب به اين صورت دانش��جو درس را هم پاس 
مي كند، نمره اش را هم مي گيرد و تشنگي اش 
هم تا حدي برطرف و كمي سيراب شده است. 

چرا گروه ه�اي معارف به س�مت ارائه 
دروس تخصص�ي هماهنگ با رش�ته 
دانش�جو نمي رون�د؟ فرضاً در رش�ته 
حسابداري، اساتيد گروه معارف، مباني 
اقتصاد اسلامي را به دانشجويان ارائه 
كنند. آيا در اين جه�ت برنامه ريزي و 

اقداماتي انجام شده است؟
بله، در برنامه هست. فرضاً از خود من خواسته 
شده است تا يك كتاب مباني انديشه اسامي۱ 
متناسب با رشته هاي مهندسي بنويسم يا بعضي 
درس هاي ما كاماً تخصصي است. مثاً اخاق 
پزشكي مان جدا شده يا فرهنگ و تمدن پزشكي 
از فرهنگ و تمدن رشته هاي علوم انساني جدا 
ش��ده اس��ت. بعضي جاها و در بعضي درس ها 
كاماً اين اتف��اق افتاده اس��ت. الان مثاً ما در 
كاس اخاقمان در دانشگاه صنعتي اصفهان 
سه جلسه اخاق مهندس��ي درس مي دهيم، 
چون بچه ها مهندس هستند. كم كم مي توانيم 
كتابش را چاپ كنيم. ولي در بحث مجزا كردن 
معارف تخصصي رشته هاي مهندسي هنوز در 
آغاز راه هس��تيم. معارف مهندس��ي مثاً بايد 
عقاني تر باشد، رياضي وارتر باشد، استدلالي تر 
باشد. البته اين كار تا به نتيجه برسد، كمي زمان 
مي برد ولي شروع ش��ده و تا حدي پيش رفته 
است، اما بايد توجه كنيم كه بخشي از معارف 
به رشته و تخصص مربوط نيست. مباحثي مثل 
قضا و قدر، سعادت، مبدأ، معاد و... يك مسئله 

عمومي است. 
اين كارها شده است. بعضي جاها هم به نتيجه 
رسيده اس��ت. البته با دو واحد فعلي نمي شود. 
مگر اينكه به نظر من در دوره كارشناسي ارشد، 
دو تا چه��ار واحد معارف تخصصي هر رش��ته 

تعريف كنيم. اين به نظرم بهتر است. 
نگاه م�ا ب�ه دروس معارف دانش�گاه 
بايد چگونه باش�د؟ آيا نگاه پاس�خ به 
شبهات- كه به نظر مي رسد يك نگاه 
واكنشي و حداقلي است- را بايد به آنها 
داشته باشيم يا مي توان انتظار تكميل 
بخشي از پازل تربيت نيروي متخصص 
تراز انقلاب اس�لامي را بر دوش گروه 

معارف گذاشت؟
ببينيد به نظرم اين ظرفيت را گروه معارف دارد. 
مراكزي مثل حوزه دانش��جويي و تشكل هاي 
دانشجويي نيز مكمل كار گروه معارف هستند. 
در مورد پاسخ به شبهات هم بايد بگويم به نظرم 
بهترين روش، شيوه شهيد مطهري است. ايشان 
مي رفت در دانش��گاه زمان طاغوت ش��بهه ها 
را مي شنيد و بر اس��اس آن، مباحث را مطرح 
مي كرد. ايشان چند تا مبنا دست دانشجويان 

مي داد كه بر اساس آن مبنا راحت تر مي توانست 
پاسخ شبهات بعدي را پيدا كند. به نظرم اساتيد 
ما هم ت��ا حد زي��ادي به همين ص��ورت عمل 
مي كنند. يعني ش��بهه را مي ش��نوند. سپس 
تا حدي س��عي مي كند يك جواب اسكاتي به 
دانش��جو بدهد. ولي اس��تاد ما مي داند كه اين 
جواب اسكاتي فقط موقت و مسكن است. بايد 
جوابش اقناعي باش��د و اين مس��ئله هم زمان 
مي برد. استاد بايد بنشيند، مطالعه كند و چند 
ماك و فرمول به دست دانش��جو بدهد تا بعد 
خودش بتواند با اين فرمول ها مسائل جديدي را 
كه مي شنود، حل كند. اگر تا آخر دوره ليسانس 
بتوانيم ۱۰ تا فرمول هم به دانشجو بدهيم، ما 
موفق عمل كرده ايم. مثاً به دانشجو ياد بدهيم 
برود سراغ الميزان. به نظر من اين كارها انجام 

شده و به خوبي هم دارد انجام مي شود. 
اصاً وجود دروس علوم انس��اني در كنار دروس 
تخصصي لازم اس��ت. يكي از اس��اتيد برجسته 
ايران ك��ه خودش��ان در دانش��گاه هاي خارج از 
كش��ور تحصيل مي كردند، نق��ل مي كردند كه 
دانش��گاه آكس��فورد براي بچه هاي مهندسي، 
علوم انساني ارائه نمي كرد و بعد مي ديديم وقتي 
بچه ها به سطح اجتماع مي روند، خيلي ضعيف 
هستند. مهارت هاي لازم را ندارند و در عرصه هاي 
شغلي ش��ان موفق نيس��تند. پس از مشورت با 
كارشناسان به اين نتيجه رسيديم كه بايد براي 
اينه��ا درس علوم انس��اني بگذاري��م. 24 واحد 
براي بچه هاي مهندس��ي، علوم انساني گذاشته 
بودند. يعني دقيقاً دو برابر دروس معارف ما! مثاً 
تاريخ امريكا، اخاق مسيحيت و غيره. آن وقت 
مي گفت بعد از چند سال ديديم فارغ التحصيان 
جديد بس��يار موفق تر از قبلي ها هس��تند. البته 
خب مي گفت خيل��ي در برابر 24 واحد مقاومت 
شد. ولي دانشجويان با اينكه ممكن بود سنوات 
شان هم اضافه شود، مجبور ش��دند در دانشگاه 
بمانند و اين 24 واحد را پاس كنند و نتايج بهتري 
هم گرفتند. چرا؟ چون آنها فهميدند كه دانشگاه، 
دارالفنون نيست. جامعه است. من هميشه گفته ام 
ما ب��ا دارالفنون يا هم��ان پلي تكنيك مخالفيم. 
يعني جايي كه فرد برود چند مهارت ياد بگيرد و 
درآمدي داشته باشد تا در آينده امرار معاش كند. 
University يعني جامع بودن. عرب ها خوب 
ترجمه اي كرده اند. اگر نگاه ما به دانشگاه اينگونه 
بود، مي توانيم به س��مت تربيت متخصصان تراز 

انقاب اسامي حركت كنيم. 
پس افزاي�ش واحده�اي مع�ارف در 
دانشگاه ها را مفيد مي دانيد! سيستم 
وزارت عل�وم با اين مس�ئله همكاري 

مي كند؟
بل��ه، خ��وب اس��ت. مخصوص��اً در دوره هاي 
تحصيات تكميلي؛ دوره هاي ارشد و دكتري. 
در م��ورد وزارت علوم، م��ا در دوران اصاحات 
كساني را داشتيم كه با اين ديدگاه موافق نبودند 
و آن هم به خاطر كمبود اطاعاتشان بود. ولي در 
دوران هاي بعدي و حال حاضر نه. هيچ مشكلي 
نداريم. وزارتخانه با معاونت دروس نهاد انصافاً 
همكاري هاي خوبي داشته است و اگر اساتيد 
معارف بتوانند طرح خوبي را در اين زمينه ببرند 
كه اعضاي شوراي انقاب فرهنگي را اقناع كند، 

براي اجرايش هيچ مشكلي نخواهد بود. 
و سخن آخر... 

اس��اتيد معارف باي��د دو كار را انج��ام بدهند. 
يكي اينكه مدرنيت��ه را خوب بشناس��ند و در 
خال ش��ناخت خوب از مدرنيته، بايد س��عي 
كنند با طبقه متوسط جديد خيلي خوب آشنا 
شوند. طبقه متوسط جديد معلول ايران بعد از 
مشروطه هستند. البته توضيحات مبسوط اين 
مسئله را در جاي ديگري در يك مقاله جداگانه 

طرح كرده ام. 

حسن رضايي
   گفت وگو

اساتيد خودشان غذا بياورند!

از سال ۱۳۳7 در خدمت استاد مطهري بودم. ايشان اتاقي در 
كنار اتاق شوراي دانشكده داشتند. وقتي استادان دانشكده 
جلسه داش��تند يا ورقه هاي امتحاني را تصحيح مي كردند، 
تا س��اعت ۳ بعدازظهر در همان اتاق مي ماندند و از س��وي 
دانشكده براي آنها ناهار، نوشابه و ميوه مي آوردند، اما استاد 
مطهري وقتي ظهر مي شد، به اتاق خودشان تشريف مي بردند. 
هميشه مقيد بودند اوّل نماز بخوانند، سپس ناهار مختصري 
كه معمولاً ن��ان و پنير يا ن��ان و انگور ب��ود و از منزل همراه 
مي آوردند، صرف كنند. استادان و مسئولان اصرار مي كردند 
كه استاد مطهري به اتاق ش��ورا برود و از ناهار دانشكده كه 
مثاً چلوكباب برگ و غيره بود، صرف كنند، اما استاد قبول 
نمي كردند و عذر مي آوردند كه »غذاي من مخصوص است 
و غذاي دانشكده با من سازگار نيست«، اما اظهار نمي كردند 
كه چرا از غذاي استادان نمي خورند. من علتش را مي دانستم، 
استاد نيز گاهي مي گفتند: »اين ناهارها، حق خدمتگزاران و از 
بيت المال است. استادان حقوق خوبي دارند، خودشان بروند 

از بازار بخرند و بخورند. اين غذا حق ضعفاست.«

زندگي دانشجويي

در مورد پاسخ به شبهات بايد بگويم به 
نظرم بهترين روش، شيوه شهيد مطهري 
است. ايشان مي رفت در دانشگاه زمان 
طاغ�وت ش�بهه ها را مي ش�نيد و ب�ر 
اس�اس آن، مباحث را مطرح مي كرد. 
ايشان چند تا مبنا دست دانشجويان 
مي داد كه بر اس�اس آن مبنا راحت تر 
مي توانس�ت پاسخ ش�بهات بعدي را 
پيدا كند. به نظرم اساتيد ما هم تا حد 
زيادي به همين صورت عمل مي كنند


